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Měsíční glosování

Konec roku se kvapem blíží a s ním 
také vysvědčení. Asi každý rodič na 
konci roku přemýšlí, čím potěšit uči-
tele za celoroční vzdělávání svého 
potomka.

Po desítky let byla květina sázkou 
na jistotu. Postupně se začaly dávat 
svíčky, kávy, čaje… 

„Jako rodiče jsme se už teď podruhé 
skládali na poukaz ,do sportu‘. Obě 
paní učitelky jsou sportovně založené a 
vyberou si dle sebe, co se jim hodí. Za 
mě lepší než desítky květin a čokolád a 
svíček či �ašek,“ dává tip na sociální 
síti Aneta Šťastná.

Velmi kuriózní tip za rodiče přidala 
Iva Ptáčková. Třída, kterou navštěvo-
val její syn, dala učiteli na konci škol-
ního kůzlátko. 

„Se ženou zakládali kozí chov a uči-
tel byl po vážné nemoci a kozí pro-
dukty mu byly doporučeny,“ popisuje 
dárek v komentáři na Facebooku.

Jihlavský učitel Klaus Hübner svým 
žákům prý vždy dopředu řekne, že 
nechce žádný dárek. 

„Tisíce kytek zůstanou často stát a 
hnijí, když učitel jede na dovolenou. 
Dva kilogramy čokolád dostanou děti 
(učitele ji nejí) a zničí si zuby. Alko-

hol nechat si předat od dětí? To už 
vůbec. Takový med, no jo, ale když pak 
máte pět sklenic? Tak dobrá: Putují-
cí dárek…,“ argumentuje pedagog a 
dodává, že ho moc potěšilo, když se 
jeho třída v roce 2017 složila a pře-
vedla vyšší sumu na „Lékaře bez hra-
nic“.

Michaela Sopko řekla, že ji potěší 
cokoliv, ale že rozhodně není povin-
nost něco dávat. „Ovšem troufám si 
tvrdit, že hrnečků a svíček má každá 
paní učitelka spoustu,“ vysvětluje uči-
telka a přidává vtipnou historku. 

 (Pokračování na str. 3)

Místo kytky potěšte svého učitele 
dobrým skutkem…nebo kůzlátkem

DĚTI čeká poslední měsíc školy a pak už pro většinu z nich odstartují dlouho očekávané prázdniny. Krásné počasí už ale 
vylákalo ty nejmenší ven i nyní, a mohou si tak užít spoustu zábavy, například na nějaké akci pořádané ke Dni dětí. 
 Foto: Veronika Dawidowicz

� Jsme hokejoví MISTŘI SVĚ-
TA! No, přiznejme si, že my ne, 
ale skvělý tým, který nám udělal 
obrovskou radost. Vůbec žádnou 
radost ale neudělalo jihlavským 
občanům vedení města, které „tak 
narychlo“ nehodlalo zařizovat 
nějaké promítání a fanzónu pro 
fanoušky. Má sice příspěvkovku na 
organizování kultury Bránu Jihla-
vy, ale ta se asi musí nejdřív zabyd-
let v krásném Stříbrném domě, kde 
bude nově sídlit. 

� Modré parkování donutilo maji-
tele supermarketů uvolnit pár set 
tisíc či milionů a vybudovat na par-
kovištích u obchodů závory. Kdy-
by to neudělali, zákazníci by se k 
nim kvůli plným parkovištím vůbec 
nedostali. 

� Nejméně hlasů ve studentských 
volbách do Evropského parlamentu 
získala strana Senioři sobě. Co také 
mohla od studentů čekat, že? 

� Jihlava díky dotaci z Norských 
fondů (cca 40 milionů Kč) zrekon-
struovala dům z 13. století a nazva-
la jej Stříbrný dům. Vedení měs-
ta věří, že bude ozdobou města. 
Lidem se líbí, ale někteří například 
kritizují „novodobé fresky“, na kte-
rých je vyobrazena třeba budova 
DKO. 

� Diskuse jihlavských politiků 
s lidmi ohledně daně z nemovitosti 
ukázala, že lidé vlastně netuší, nako-
lik mohou zastupitelé města za to, že 
se několikanásobně zvedla částka na 
složenkách. Někteří si dokonce mys-
lí, že stát tuto daň nezvýšil nebo jen 
zvýšení doporučil.  -pk-
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Parkování je záležitost, která se 
v Jihlavě řeší dnes a denně. Před 
některými školami také v minu-
lém roce vznikla takzvaná K+R 
parkoviště, kde mohou rodiče své 
potomky vysadit a odjet, aniž by 
omezili provoz.

Takový prostor je vyznačen i 
před základní školou na ulici Sei-
fertova. Jihlavské noviny se ve 
středu 15. dubna vydaly podívat, 
jak to v místě vypadá, v tu nej-
vytíženější hodinu mezi 7.30 až 
8.00.

Chodník je frekventovaný a 
putují po něm jak školáci, tak lidé 
do práce. Do toho v jeho blízkosti 
zastavuje jedno auto za druhým. 
Ne vždy však na místě k tomu 
určeném. 

Děti z aut vystupují nejradě-
ji co nejblíž vstupu do vzděláva-
cího zařízení, přestože doslova 
o pár metrů dál jsou tři volná místa 
podélného stání. 

Někteří chvátají, jiní si ještě v kli-
PARKOVACÍ zóna K+R před ZŠ Seifertova je využívána rodiči tak napůl. Častěji si při-
brzdí o pár metrů níž, kde je to ke škole blíž. Foto: Veronika Dawidowicz 

 

Před „Seifertkou“ se parkuje všude

Dobré zprávy

z Jihlavy

du v autě popovídají. Provoz v ulici 
však nenarušuje vystupování dětí, 
ale spíše samotný výjezd z ulice 
Seifertovy do ulice Žižkovy. 

Tam je těžké se dostat i přes svě-
telnou křižovatku, a tak se v ulici 
tvoří menší kolony. 

K+R parkoviště tedy význam 
má, zaparkujete si zde (aniž byste 
se dopustili dopravního přestup-
ku, jelikož stání je zde dovoleno 
po dobu 5 minut) a rozloučíte se 
s dítětem, které pak po chodníku 
pár metrů dojde v pohodě do ško-
ly.

Pro někoho je to ale asi „zajížď-
ka“, a tak raději autem na chvíli při-
brzdí přímo před vchodem, klid-
ně v zastávce MHD. Asi si řekne: 
Vždyť nic zrovna nejede.

Ředitel školy Zdeněk Wohlhőf-
ner na dotaz Jihlavských novin 
uvedl, že si zatím žádných pro-
blémů s parkováním před školou 
nevšiml.  -vd-

 (Pokračování na str. 3)
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MAMIN� jednoho z žáků, Lenka Vítů, 
vytvořila paním učitelkám KPZ (krabič-
ku poslední záchrany), kam vložila láhev 
sektu, brufen a čokoládu. Foto: FB

(Dokončení ze str. 1)
„Jednou jsme se s mou bývalou tří-

dou bavili obecně o dárcích a zmínila 
jsem, že když dostanu spoustu sladké-
ho, neudržím se a postupně to spořá-
dám, a pak vypadám, jak vypadám. 
Tak jsem na konci roku od jednoho 
žáka dostala květák převázaný mašlí. 
Za mě super nápad,“ popisuje dárek 
učitelka.

Učitelka Markéta Pfeiferová prý 
pro změnu ocení „spotřební zboží“, 
tedy cokoliv ke konzumaci, jako 
například ořechy, sladkosti, domácí 
med či čaje. 

„Rozhodně mě potěší vše, co mi dítko 
daruje. Obzvláště pak to, co děti vyro-
bily, je úžasné,“ píše na sociální síti a 
dodává s nadsázkou, že hrnečky a 
svíčky už by si doma zasloužily vlast-
ní místnost. 

Pavle Kučerové se prý vždy líbila 
vyrobená přání s osobním vzkazem. 
„Je to vzpomínka, která se lehko někam 
uloží,“ říká Pavla.

S velmi emotivním příběhem se 
svěřila Jihlavským novinám Jitka 
Prchalová. Rodičům napsala, že za 
čtyři roky, co jejich děti učí, se znají 
a vědí o ní, že alkohol nepije, sladké 
nejí, svíček má za ty předchozí roky 
plný byt a vzhledem k tomu, že hned 
zkraje prázdnin jezdí s rodinou pryč, 
tak i kytičky by v bytě chřadly. 

Napadlo ji tedy, zda by společně 
neudělali dobrý skutek a penízky, kte-
ré chtěli investovat do kytky pro ni, 
by raději nedarovali někomu potřeb-
nému. A rodiče souhlasili. 

„Některé děti donesly hotovost do ško-
ly, tak jsme je se zástupcem ředitele spo-
lečně převzali. Něco přidal on, něco já a 

Místo kytky potěšte svého …

(Dokončení ze str. 2)
� Ivana Wiesnerová: Přijde mi vhodnější, když mohou děti vystupovat na 
té straně, kde je škola, a nemusí přecházet silnici. Za mě změna k lepšímu.
� Jarda Dobrozlák Matějka: Byla tam převeliká dopravní anarchie a nikdo 
zjevné dopravní přestupky nekontroloval.
Tak se upletl bič na řidiče. Takže je to spíš reakce na tu situaci, co tam léta 
byla a nikdo ji bohužel neřešil. Možná by stačilo aktivnější policii, ale taky 
nemůžou být všude celý den, tak se to vyřešilo takhle. Tam žádné řešení nebu-
de 100% pro všechny optimální, ale teď je situace před školním vyučováním 
krapet lepší.
� Mihalek Rečlef: Zrovna tady je parkoviště za Dělnickým domem, kde se 
dalo krásně zaparkovat, ale placené. Rodič určitě mohl zaplatit za parkoviště 
nebo se kousek projít, protože přece jenom vyzvedává dítě a ne šatní skříň.
� Bulant Vlastimil: Nevím, proč by se měly děti vozit do školy, nás nikdo 
nevozil, sami jsme chodili a jezdili autobusy. Chce to učit děti samostatnosti.

Před „Seifertkou“ se parkuje…
Ze sociálních sítí

částku jsme poslali do Nadačního fon-
du dětské onkologie Krtek,“ popisuje 
učitelka. -vd-

V pátek 7. června (14 - 22 hod.) a 
v sobotu 8. června (8 - 14 hod.) se 
konají volby do Evropského par-
lamentu. Volit budeme 21 českých 
zástupců. Vybírat si lze z celkem 30 stran 
a hnutí. Vybereme si jednu, kterou vloží-
me do obálky a vhodíme do urny. Pokud 
chceme udělit preferenční hlas, můžeme 
zaškrtnout maximálně dva kandidáty na 
daném lístku. 

Z Vysočiny se na kandidátku 
některé ze stran dostaly dvě ženy a 
obě jsou na pátém místě - 56letá kra-
jinná inženýrka Helena Jakešová z 
Havlíčkova Brodu z uskupení Lepší 
život pro lidi a 53letá bývalá náměst-

kyně jihlavského primátora Jana 
Nagyová (ANO), která je na 5. místě. 

Ta je veřejnosti známá z kauzy Čapí 
hnízdo, kde mohlo dojít ke zneužití 
evropské dotace. Kauza dosud nedo-
sáhla soudního rozuzlení. Pokud 
bude Nagyová zvolená do europarla-
mentu, získá imunitu. 

Známý europoslanec Tomáš Zde-
chovský (KDU-ČSL) je na kandidát-
ce SPOLU na čtvrtém místě. Pochá-
zí z Vysočiny, nyní však žije v Hradci 
Králové. 

Pomoc při výběru vhodného kan-
didáta nabízí například internetové 
stránky www.kohonevolit.  -pab- 

Eurovolby se konají 7. a 8. června
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VÍKENDOVÁ SLEVA V PRODEJNĚ  OC CITY PARK JIHLAVA

SLEVOVÝ KÓD: CITYPARK2406

14.-16.06.2024

SLEVA

10%

  snadná instalace bez vody, 
odpadu, el. proudu

  7 typů WC 
  3 roky záruka
  ekonáplně
  dlouhá  

životnost

prospekt bezplatně zašleme
volejte zdarma

800 100 414

PROVAPO
Praha 3 – Vinohrady
provapo@provapo.cz
www.provapo.cz

VÝROBA
A PRODEJ

JIŽ 30 LET

Čeština je květnatý jazyk, 
a tak mi používání anglických 
slov do slovní zásoby českého 
jazyka příliš blízké není, říká 
Denisa Kleinerová, která na ZŠ 
Seifertova učí český a německý 
jazyk.

Veronika Dawidowicz �

Jaká byla vaše cesta k tomu, stát 
se učitelkou? Věděla jste to odma-
la, že je to vaše vysněné povolání? 

Volba stát se učitelkou byla pro mě 
jasná již od dětství. Vždy jsem chtěla 
pracovat s dětmi, navíc jsem extro-
vert, potřebuji vnímat spojení s lidmi 
a dynamičnost, což školství splňuje. 
Od malička mám velkou zálibu v čet-

bě, to se pak propojilo ve vztahu ke 
studiu českého jazyka. Po celou dobu 
gymnaziálního studia jsem se sebe-
vzdělávala v rámci cizích jazyků, tedy 
k mému oblíbenému českému jazyku 
se přidala i němčina.

Jaké byly vaše učitelské začátky? 
Svou profesní učitelskou dráhu 

jsem zahájila hned po dostudování 
fakulty, a to na Základní škole Seifer-
tova v Jihlavě, kde učím doposud. Na 

Jak se učit s radostí?
� Nechci, aby pro žáky byla škola jenom 
povinnost, ale i radost. V určitém věku 
dítě pozná, že předmět je pojednán tím, 
že je zajímavý a dítě může být strůjcem. 
Jak dokázat, aby se děti učily s radostí? 
Pro mě je zásadním prvkem přátelská 
atmosféra. Atmosféru ve třídě ale neu-
tváří jen učitel, ale duch celé školy, a to 
Seifertka splňuje na sto procent.

DENISA Kleinerová učí na „Seifertce“ 
již od doby, co dostudovala fakultu. Na 
její práci ji baví spojení s lidmi a dyna-
mičnost. Foto: V. Dawidowicz

Dřina a zároveň řemeslo jako každé jiné

Dnes před tabulí…  

Denisa KLEINEROVÁ

začátku jsem vstupovala do systému 
školství s jistými ideály, nadšením a 
neznalostí praktického zúročení teo-
retického studia. 

Myslela jste si, že profese učitelky 
bude snazší?

Člověk je do „vody“ hozen jako 
nepolíbený, a okamžitě však pocho-
pí, že učitelství je dřina. Ale zároveň 
řemeslo jako každé jiné. Až praxe mě 
dovedla tam, kde jsem dnes. Celo-
životně se učím, získávám stále zku-
šenosti, které dnes zúročuji.

Jak vy, jako češtinářka, vnímáte 
stále častější přebírání anglických 
slov, především u dětí a teenagerů? 
Vadí vám to nějak?

Používání anglických slov do slov-
ní zásoby českého jazyka mi příliš 
blízké není a ve spisovném jazyce 
mi vadí. Čeština je květnatý jazyk, s 
nímž lze krásně pracovat. Ale doba 
se mění, tedy aktivní slovní zásoba se 
proměňuje. 

Čím si myslíte, že to je způsobe-
no?

Jsem si vědoma, že děti jsou obklo-
pené médii, prostřednictvím nich k 
nim anglicismy pronikají ve velkém. 
Podívejme se na internetové chaty, 
sociální sítě či počítačové hry, kde je 
používání velmi frekventované. Děti 
vědí, že jsou anglicismy módní, a kdo 
je nezná, nejde s dobou. Věřím ale, že s 
věkem děti uberou v jejich používání.

Baví děti český jazyk? Pokud ano, 
tak co konkrétně? 

Nedokážu mluvit za děti, zda je čes-
ký jazyk baví, ale věřím, že ano. Hodi-
ny se snažím ozvláštňovat, aby nebyly 
pro děti příliš jednotvárné. Jiná práce 
je s dětmi z nižších ročníků 2. stupně 
základní školy, zde pracuji s jazykem 
pomocí jiných nástrojů než s žáky 9. 
ročníku, kteří se připravují na přijí-
mací zkoušky. 

Důležitým prvkem je snaha propo-
jit didaktiku češtiny s praxí, naučit 
děti kultivovaně komunikovat v nej-
různějších komunikačních situacích, 
podpořit čtenářskou gramotnost a v 
neposlední řadě je naučit kritickému 
myšlení. Mluvnici, sloh a literaturu 
nelze oddělovat.

Co vás na učení baví nejvíc?
Nejvíc mě baví dynamičnost a roz-

manitost práce. Kromě samotného 
učení začleňuji do výuky projekty, 
kterými děti motivuji k práci. Celý 
minulý rok jsme s kolegyní Evou 
Cimburkovou pracovaly na Kni-
ze pohádek. Děti tvořily autorské 
pohádky, které jsou doplněny nád-
hernými ilustracemi. 

K dalším pravidelným aktivitám 
patří příspěvky dětí do Jihlavských 
listů, pořádání seminářů tvůrčího 
psaní, příprava cyklu pohádek pro 
děti z MŠ Seifertova, Školní telka a v 
neposlední řadě pořádání každoroč-
ních zahraničních zájezdů.
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Staňte se
součástí

naší skupiny

Kontakt:

Stavbyvedoucí
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www.roneli.cz

Skupina RONELI 
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3. 
SRPNA

4. 
SRPNA

5. 
SRPNA

6. 
SRPNA

7. 
SRPNA

8. 
SRPNA

9. 
SRPNA

ZAHAJOVACÍ OPERNÍ 
GALAKONCERT
JAROMĚŘICE NAD ROKYTNOU

CARMEN
GEORGES BIZET
NOVÉ MĚSTO NA MORAVĚ

SANTINI A HUDBA 
JEHO SVĚTA
ŽĎÁR NAD SÁZAVOU

EVROPSKÉ HOUSLE 
ČTYŘ STALETÍ 
JAROMĚŘICE NAD ROKYTNOU

OPERNÍ HVĚZDY 
ZÍTŘKA 
ZÁMEK VALEČ

SLAVNÉ FILMOVÉ 
MELODIE
JAROMĚŘICE NAD ROKYTNOU

OPERETA 
GALA
JAROMĚŘICE NAD ROKYTNOU

Více informací a předprodej vstupenek:

www.peterdvorsky.com

26. 
ROČNÍK

3. - 9. srpna 2024

O vyšší dani z nemovitosti i odpadech

Primátor 
(z)odpovídá

Zeptejte se

Své dotazy primátorovi Petru Ryškovi 
nám zasílejte na adresu: 

dawidowicz@jihlavske-listy.cz. 

� Dotaz J. H. k dani z nemovitosti: 
Státem doporučených 80 % najed-
nou narostlo v tichosti v Jihlavě na 
275 % oproti r. 2023. A já se ptám: 
Jste spokojen, p. primátore, jak jsou 
občané Jihlavy „oškubáni“?

Uvědomuji si, že navýšení daně z 
nemovitosti bylo skokové a nepří-
jemné. Nejdříve bych si dovolil zre-
kapitulovat, jaké změny v Jihlavě 
ohledně daně z nemovitosti proběh-
ly. Stát nic nedoporučoval, ale schvá-
lením v Parlamentu ČR navýšil pro 
letošní rok sazbu za metr čtvereční o 
80 %. Předpokládal, že takto vybere 
v rámci ČR na konsolidaci veřejných 
rozpočtů přibližně 10 mld. O tuto 
částku proto ponížil obcím rozpočty. 

Zároveň po 14 letech (při 60% 
kumulované in� aci) schválilo zastu-
pitelstvo města navýšení místní-
ho koe� cientu o 50 % z 1 na 1,5. To 
znamená, že pokud někdo platil daň 
z nemovitosti v roce 2023 1000 Kč, 
tak v roce 2024 se daň zvýšila jednak 
o 80 % nařízením státu (1000 x 1,8 = 
1800) a také o 50 % nařízením města 
(1800 x 1,5= 2700 Kč).

Toto navýšení se týká 95 % Jihlavy. 
Pouze v některých okrajových čás-
tech města se daň navýšila více, aby 
se srovnala všude ve městě na stejnou 
úroveň. Město tak získá navíc do roz-
počtu přibližně 46 mil Kč, které vrátí 
obyvatelům prostřednictvím služeb, 
jako je údržba komunikací, odpady, 
vodovody a kanalizace, sečení, veřej-
né osvětlení, MHD a další. 

Jen na MHD narostly od roku 2010 

roční náklady v důsledku in� ace, 
růstu energií, modernizace vozové-
ho parku i snížení jízdného pro něk-
teré věkové skupiny o 80 mil ročně; 
tedy mnohem více, než město vybere 
navíc na dani z nemovitosti. 

Nejsem tedy ani spokojen, ani 
nespokojen. Pouze je mi jasné, že 
pokud se zvýší náklady, měly by se 
zvýšit i příjmy. Protože daň z nemo-
vitosti je jedním ze zdrojů příjmů 
města a posledních 14 let byla, i přes 
in� aci, stále stejná, chápu, že její 

výrazný nárůst ze strany státu i města 
nyní bolí.

� JN: Jihlava navýšila koe� ci-
ent daně z nemovitosti, který u li-
dí vyvolal až bouři nevole. Jak jste 
avizovali, můžete se zavázat, že do 
konce volebního období této koa-
lice se již s koe� cientem nebude 
hýbat, tedy že se již nezvýší? 

Současná kalice již určitě nebude 
žádný z koe� cientů zvyšovat. Čtrnác-
tiletá in� ace byla, bohužel skokově, 
dorovnána a byly srovnány i nerov-
nosti v rámci města. Pro jakékoli dal-
ší zvyšování místního nebo základní-
ho koe� cientu není důvod. 

� JN: Dříve chodily složenky za 
odpad lidem domů. Letos již dosta-
nou jen upozornění na zaplacení 
e-mailem. Co když člověk nemá 
internet a zapomene zaplatit? 

Toto je otázka, kterou v součas-
nosti na magistrátu řešíme. Věříme, 
že drtivá většina obyvatel zapla-
tit nezapomene. Pokud těch, kte-
ří nezaplatí, bude relativně nízký 
počet, je možné, že je letos ještě 
obešleme dopisem. V každém pří-
padě budeme platbu opakovaně 
připomínat kromě e-mailu i vše-
mi dalšími kanály, které máme k 
dispozici. Od článků v Ježkových 
očích až po Facebook.

Město Jihlava v polovině května ote-
vřelo Stříbrný dům, který se nachází 
na adrese Masarykovo náměstí 21.

Budova prošla v průběhu posled-
ních dvou let rozsáhlou rekonstruk-
cí, která ji proměnila ve Stříbrný dům 
– symbol kulturního a architektonic-
kého dědictví Jihlavy. 

Na sociálních sítích se rekonstruk-
ce Stříbrného domu setkává s nad-
šenými ohlasy. „Byla jsem tam a jsem 
okouzlena i nadšená, jak krásné dílo 
se podařilo,“ napsala Patricia Smůlo-
vá, která ale dodala, že je škoda, že o 
kousek dál je „malovaný dům“, o kte-
rý se nikdo nestará a i jemu by dle je-

jích slov nějaká údržba prospěla.
„Pěkné, povedené. Tak se mají zacho-

vávat staré domy,“ těší se Renata Haj-
kova a přidává se k ní Miroslav Čejka, 
„Díky! Místo pro kreativní setkávání je 
pro Jihlavu velmi důležité a přínosné.“

Povedená rekonstrukce, Nádhera. 
To jsou nejčastější komentáře pod 
příspěvky o Stříbrném domě na Fa-
cebooku. Najdou se však i negativ-
ní ohlasy. Například uživatel pod 
pseudonymem Czech Mike napsal, 
že barák je chudák. „Stříbrné město, 
stříbrný dům, stříbrné, vlastně ne, zlaté 
daně,“ napsal pod fotku s domem.

 -vd-

Stříbrný dům sklízí chválu 
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Odlehčovací služba v Centru sociálních služeb  

v Lukavci je příspěvková organizace městyse  

Lukavec. Nachází se na Vysočině, nedaleko Pelhřimova.

Ministerstvo hodilo záchranný 
kruh rodinám čelícím energetic-
ké chudobě.

-tz- �

Významný podíl českých domácnos-
tí je ohrožen nebo se přímo nachází v 
energetické chudobě. Podle analýzy 
Podnikohospodářské fakulty VŠE šlo v 
roce 2022 o 24 % všech domácností. 

Dosvědčují to i údaje Energetického 
regulačního úřadu z roku 2020, které 
uvádějí 20 % domácností postižených 
energetickou chudobou. Zlomovým 
byl rok 2021, kdy začaly šplhat ceny 
energií prudce nahoru. 

Ministerstvo práce a sociálních věcí 
aktuálně přichází s projektem Kruh 
záchrany. Ten spočívá v cílené materi-
ální pomoci nejchudším rodinám. 

Jednou z cest, jak zastavit další pro-
pad rodin pod hranicí energetické chu-
doby, je výměna chladniček, mrazáků 
a praček s nízkou spotřebou do vybra-
ných domácností. 

Nyní ministerstvo vybírá další znevý-
hodněné domácnosti, které dostanou 
podporu v druhé fázi projektu. 

Chudnutí od roku 2020
V období mezi červnem 2021 a 2022 

čelili Češi nárůstu cen energií o 45,2 %. 
Zatímco průměrná česká domácnost 

zchudla v tomto období o 10.000 Kč na 

obyvatele, domácnosti s nejnižšími pří-
jmy zchudly o 21.000 Kč na obyvatele. 

Energetická chudoba u nejchudších 
domácností roste trvale od roku 2020, 
v roce 2022 pak dosáhla úrovně 59 %, 
což je téměř šestkrát více než energetic-
ká chudoba u středně a vysokopříjmo-
vých domácností.

Kvůli vysoké energetické náročnosti 
se projekt Kruh záchrany zaměřuje na 
energeticky náročné domácí spotřebi-
če, jako jsou pračky, lednice a mrazáky, 
protože ty rodiny využívají nejčastě-
ji. „Zamýšlená cílená materiální pomoc 
řeší problémy s energetickou chudobou u 
nejchudších domácností mnohem účin-
něji než plošné dávky. Náš výzkum uká-
zal, že 60 procent nízkopříjmových rodin 
si nemůže dovolit mimořádný výdaj 
na nákup např. nové úspornější pračky 
nebo chladničky. Jednorázovým darem 
moderní bílé techniky s nízkou spotřebou 
elektrické energie házíme domácnostem 
pomyslný záchranný kruh, aby trvale 
snížily výdajovou stránku svého domácí-
ho rozpočtu, a vynořily se tak nad hladi-
nu energetické chudoby,“ uvedl Marian 
Jurečka, ministr práce a sociálních věcí. 

Výměna lednic a mrazáků
V rámci pilotní fáze projektu se minis-

terstvo rozhodlo zaměřit na tzv. bílou 
elektroniku. 

Největšími žrouty elektřiny jsou led-

Nový mrazák místo fi nanční injekce
nice s kombinovanými mrazáky či mra-
záky samotné ať už z důvodu stáří, neo-
pravených závad nebo nízké kvality. 
Potřeby domácností a konkrétní data 
zjišťují sociální pracovníci, kteří vytipo-
vali nízkopříjmové rodiny zatížené dlu-
hy na energiích ve vyloučených lokali-
tách. 

Terénní pracovníci nainstalovali do 
domácností chytré měřáky elektřiny, 
aby zjistili aktuální spotřebu elektrické 
energie jejich ledniček, mrazáků a pra-
ček. 

Nové darované spotřebiče snížily v 
ohrožených rodinách náklady na ener-
gie až o 70 %. 

Ztráta zraku představuje pro člověka i 
jeho blízké obrovskou psychickou zátěž. V 
takovou chvíli přichází zásadní otázky. Co 
Qudu dělat? Jak zvládnu běžné záležitosti? 
Budu moci pracovat? Jak zvládnu dál žít? 

Ty� oCentrum Jihlava poskytuje registro-
vané sociální služby, které pomohou překo-
návat závažné situace spojené se ztrátou zra-
ku. Jedná se o tyto služby: 

- odborné sociální poradenství
- průvodcovské a předčitatelské služby  
- sociální rehabilitaci
Pracovníci Ty� oCentra nabízí podpo-

ru a pomoc s návratem do běžného života, 
poradí, jak vyřídit dávky sociálního zabez-
pečení, pomohou s výběrem speciálních 
kompenzačních pomůcek, s obsluhou 

Ty� oCentrum Jihlava pomáhá lidem 
při ztrátě zraku v celém Kraji Vysočina

dotykových mobilních telefonů, nabídnou 
výuku na speciálních PC, podporu při hle-
dání a udržení zaměstnání, poradenství pro 
rodinné příslušníky a naučí základy průvod-
covství zrakově postižených osob. V rámci 
služeb poskytujeme smysluplné vyplnění 
volného času. 

TYFLOCENTRUM JIHLAVA, o.p.s. 
sídlí v Jihlavě na Brtnické 15 v Jihlavě vedle 
Úřadu práce. 

Ty� oCentrum Jihlava, o.p.s.
Brtnická 754/15, 586 01 Jihlava
Tel. +420 724 865 566
Email: jihlava@ty� ocentrumjihlava.cz
IČO: 269 08 042
Bankovní spojení: 1468239329/0800
www.ty� ocentrumjihlava.cz
   (j06-22D)
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Integrované centrum sociálních 
služeb Jihlava najdeme v nově zre-
konstruovaném objektu na ulici 
Žižkova 2075/106. ICSS se snaží 
pomáhat těm, kteří to nejvíce potře-
bují. Pomoc a podpora vychází z 
individuálně určených potřeb kli-
entů, respektuje a zachovává jejich 
základní lidská práva a svobody, 
důstojnost a usiluje o sociální začle-
ňování klientů. 

Nabídka služeb ICSS je opravdu 
pestrá. Pojďme si ji tedy představit.  

Pečovatelská služba
Terénní nebo ambulantní služba posky-

tovaná osobám, které mají sníženou sobě-
stačnost z důvodu věku, chronického one-
mocnění nebo zdravotního postižení, a 
rodinám s dětmi, jejichž situace vyžaduje 
pomoc jiné fyzické osoby. Služba posky-
tuje ve vymezeném čase v domácnostech 
osob a v zařízeních sociálních služeb níže 
popsané činnosti.

Denní stacionář
Posláním denního stacionáře je nabí-

zení individuální podpory a pomoci oso-
bám, které splňují cílovou skupinu (osoby 
s chronickým duševním onemocněním, 
senioři, osoby mající sníženou soběstač-
nost z důvodu věku nebo zdravotního 
postižení, osoby, jejichž situace vyžaduje 
pravidelnou pomoc jiné fyzické osoby).

Díky této pomoci mohou klienti i nadá-
le žít ve svém přirozeném sociálním pro-
středí a udržovat vztahy, které jsou pro 
ně důležité. Uživatelům služby umožňu-
je ICSS smysluplné využití jejich času, 
udržování a upevňování jejich schopnos-
tí, dovedností a realizování každodenního 
života dle jejich představ. 

Odlehčovací služba
Ať už je člověk starý, nemocný, postižený, 

či jinak indisponovaný, nemůže si přát nic 
víc, než aby se o něj postarali jeho blízcí. 

Většinou se této pozice rodina či příbuz-
ní rádi zhostí a o své blízké se rádi posta-
rají. Nicméně každý občas potřebuje čas a 

odpočinek nebo si jít zařídit některé vlast-
ní záležitosti.

V takových situacích pomáhá ICSS a 
jejich pobytová odlehčovací služba. 

Posláním služby je poskytnout čas na 
odpočinek a regeneraci sil pečovateli a 
současně zajistit kvalitní a bezpečnou péči 
a podporu osobě, o kterou je pečováno.

Tato pomoc a podpora vychází z indivi-
duálních potřeb osob. Významným aspek-
tem je možnost osob zůstat ve svém při-
rozeném sociálním prostředí, kde se cítí 
příjemně.

Domácí zdravotní péče
Lidí, kteří chtějí i během svých zdravot-

ních obtíží trávit čas v pohodlí a známém 
prostředí svého domova, neustále přibý-
vá. Ne každý však má možnost požádat o 
pomoc rodinu či někoho blízkého a čas-
to tak, zejména staří lidé, bývají odkázáni 
sami na sebe. 

Domácí prostředí má navíc velmi kladný 
vliv na psychiku člověka a tím může pomo-
ci i pozitivnímu vývoji zdravotního stavu. 

Domov pro seniory Lesnov
Posláním Domova pro seniory je posky-

tování pobytové sociální služby prostřed-
nictvím pomoci a podpory jako důstojné 
náhrady za přirozené sociální prostředí 
těm seniorům, kteří s ohledem na svůj věk 
a zdravotní stav nemohou trvale žít ve svém 
prostředí.

Integrované centrum sociálních služeb Jihlava 
Pomoc a podpora přichází k Vám

Integrované centrum sociálních služeb 
- Aktivizační činnosti v sociálních službách

(PI-j06-21D)
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Aktivizační činnosti slouží pro zlepšování 
a udržení psychických, pohybových a soci-
álních dovedností. Aktivity musí odpovídat 
požadavkům, schopnostem a dovednos-
tem klientů.

Na Lesnově jsou lidé 
rádi aktivní

U vybraných druhů sociálních služeb jsou 
aktivizační činnosti základními činnostmi, 
což znamená, že poskytovatel je povinen je 
klientovi zajistit vždy, když o to klient pro-
jeví zájem.

Obecně by se dalo říci, že jde o soubor 
různých technik, činností přístupů, které 
směřují do podpory konkrétního klienta s 
ohledem na jeho možnosti a dovednosti.

Organizace Integrované centrum sociál-
ních služeb Jihlava, příspěvková organiza-
ce, (dále jen ICSS) poskytuje v rámci svých 
registrovaných služeb i tyto výše zmiňova-
né aktivizační činnosti.

„V Domově pro seniory na Lesnově je o akti-
vizační služby ze strany klientů vysoký zájem. 
Z tohoto důvodu byl vytvořen samostatný 
úsek, který se cíleně zaměřuje na tyto činnosti,“ 
vysvětluje ředitelka ICSS Alena Řehořová a 
dodává, že nabízí služby všem klientům, a to 
buď ve formě skupinové nebo individuální. 
Vždy respektují přání klienta této nabídky 
využít a opakovaně ji nabízí i u těch klien-
tů, kteří momentálně nemají zájem, avšak 
za nějakou dobu mohou svůj názor změ-
nit. Často se tak děje zejména v adaptačním 
období, kdy se klient začne s pobytovou 
službou pomalu sžívat.

Samozřejmostí a nutností je velmi dob-
rá znalost konkrétního člověka a na zákla-
dě toho můžeme nastavovat činností, které 
jsou přijatelné, příjemné a pro klienta pří-
nosné. Jedná se o aktivity, které můžeme 

považovat za jakousi nástavbu na takové 
činností, které jsou spojeny např. s hygi-
enou, oblékáním, pomoci s jídlem apod. 
Všechny jsou však důležité a pro naše klien-
ty nenahraditelné. 

Je nutná vzájemná propojenost kolegyň 
a kolegů z přímé péče společně s aktivizač-
ními pracovnicemi a neméně důležitá je i 
spolupráce s všeobecnými sestrami a úse-
kem ošetřovatelské péče. Velmi důležitou 
roli zde hrají sociální pracovnice, které jsou 
těmi prvními, jež získávají informace o záli-
bách, speci�ckých potřebách, zvyklostech a 
celkově o životě nově příchozího klienta. 

„Pokud tedy všechny tyto pracovní pozice 
dokáží najít společnou řeč, zajímají se společně 
o potřeby konkrétních klientů, potom je zaru-
čen individuální přístup ke klientovi respektu-
jící jeho osobnost a potřeby. A jsem velmi ráda, 
že se nám tento přístup daří nastavovat velmi 
dobře,“ říká ředitelka Integorvaného centra.

Aktivizace 
na Denním stacionáři
 i Odlehčovací službě

Pobytová odlehčovací služby se rovněž 
zaměřuje poměrně výrazně na aktiviza-
ci klientů. Je to způsobeno zejména tím, 
že klienti se vrací zpět do svého domácí-
ho prostředí, kde o ně pečují jejich blízcí. 
Často je péče dlouhodobá a tím pádem i 
poměrně vyčerpávající, a proto se v ICSS 
snaží respektovat zvyklosti tak, aby v nich 
klient pokračoval přirozeným způsobem i 
doma. 

„Naši zaměstnanci jsou zkušení profesioná-
lové, kteří jsou schopni i nabídnout pečujícím 
osobám trošku jiný pohled na celkovou situa-
ci a ukázat takové činnosti, které mohou uleh-
čit či zpříjemnit péči doma,“ vysvětluje Alena 
Řehořová.

Denní stacionář cílí na aktivizaci svých 
klientů velmi výrazně. V současné době 
jsou převažující cílovou skupinou lidé s 
demencí (nejčastěji Alzheimerovou cho-
robou), u kterých je často výrazně postiže-
na jejich schopnost zvládat svoje sociální 
kompetence. 

V důsledku postupného úbytku kognitiv-
ních funkcí jsou jim cíleně nabízeny takové 
aktivizační činnosti, aby tyto schopnosti 
byly udrženy co nejdelší dobu. Nedílnou 
součástí je i společenský kontakt.

Jediná registrovaná sociální služba, kde 
zatím aktivizace není v nabídce je Pečo-
vatelská služba. „Toto považuji za nešťastné 
řešení, protože je potom vnímání pečovatelské 
služby často spojeno pouze s tím, že se vyko-
nají některé činnosti a pečovatelka odchází k 
dalšímu klientovi,“ říká ředitelka a dodává, 
„Je to velká škoda, a tak se snažíme společ-
ně alespoň po dobu strávenou u klienta s ním 
hodně komunikovat, při činnostech zbytečně 
nespěchat a tím alespoň částečně vykompen-

zovat tuto chybějící činnost a to například při 
poskytování osobní hygieny zkoušet třeba prv-
ky bazální stimulace.“

Ředitelka ICSS věří, že někdo někdy 
pochopí, že tato terénní služba má nenahra-
ditelné místo ve spektru druhů sociálních 
služeb, a proto by k ní mělo být i takto při-
stupováno. Dodává také, že pokud by nebyl 
tento druh sociální služby, byl by tlak na 
pobytová zařízení výrazně vyšší.

„Chtěla bych poděkovat všem zaměstnan-
cům naší organizace za lidský a současně pro-
fesionální přístup ke klientům našich služeb. A 
věřím, že se nám bude dále dařit zvyšovat pro-
fesionalitu naší péče. Děkuji vám všem,“ vzka-
zuje pracovníkům ICSS Alena Řehořová na 
závěr.

Kontakt:
Žižkova 2075/106, Jihlava

tel.: 565 599 441
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Třída Legionářů leží mezi parkovištěm za obchodním domem Billa a par-
kem u Krajského soudu v Jihlavě. Právě park je spojovací cestou mezi parko-
vištěm a například autobusovým nádražím. 

Přes silnici, která zde vede, však v nejfrekventovanější střední části, tedy 
u východu z parku a parkovištěm, není přechod.

Každé ráno i odpoledne zde tak přes cestu přebíhají desítky studentů, ale 
i maminek s dětmi. 

Jeden přechod se nachází o pár desítek metrů výš až u křižovatky ulic 
Tolstého a Tř. Legionářů a druhý přechod, se světelnou signalizací, je pro změ-
nu zcela dole, kde se ulice kříží s ulicí Fritzova. 

Třída Legionářů není zvlášť frekventovaná, ale obzvlášť v ranních hodinách 
zde jezdí dost aut, protože tu parkují zaměstnanci přilehlých �rem.

Jak řekl Jihlavským novinám tiskový mluvčí města Jihlavy Radovan Daněk, 
v tomto místě má vzniknout nová zastávka MHD „U soudu“, jejíž součástí 
bude i přechod. Realizace se dle jeho slov plánuje do doby dokončení Cent-
rálního dopravního terminálu, tedy buď v roce 2025, nebo 2026.  -vd-

Zastávka MHD i přechod 
za Billou vznikne do roku 2026

NA TŘÍDĚ Legionářů chodci pravidelně po celý den přebíhají mezi auty na vlast-
ní nebezpečí. Přechod v těchto místech totiž není. Foto: Veronika Dawidowicz

Odhalení pomníku u VŠPJ
Vysoká škola polytechnická Jihlava odhalí ve středu 5. června v 15 hodin za výu-

kovým centrem VŠPJ v Tyršově ulici památník popraveným nevinným obětem 
komunistického režimu. Odhalení památníku, jehož autorem je architekt Zdeněk 
Sendler, bude předcházet přednáška profesora Michala Stehlíka na téma Případ 
Babice 1951. Ta se uskuteční od 14 hod. ve výukovém centru VŠPJ. -vd-

O kyberkriminalitě pro seniory
Další zajímavou akci pořádá ve 

středu 12. června od 15 hodin v kon-
gresovém sále krajského úřadu v 
Jihlavě jihlavský spolek Nebojte se 
policie. Beseda o tématu kyberkrimi-
nality nese název „Jak se bránit kyber-
šikaně našich dětí a vnoučat“. 

„Zájemci budou seznámeni se způso-
by nejnebezpečnějších kyberútoků, ale 

i s tím, jakého protiprávního jednání 
se v této oblasti mohou dopustit samot-
né děti,“ říká předseda spolku Anto-
nín Křoustek. Na závěr besedy bude 
zařazeno několik základních rad, jak 
komunikovat s nezletilci při použí-
vání sociálních sítí. Účast na besedě 
je zdarma a není potřeba se dopředu 
přihlašovat. -vd-
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Jeden z dotazů občanů, který při-
šel do pravidelné rubriky Jihlavských 
novin Zeptejte se – Primátor (z)odpo-
vídá, se týkal Jihlavských kotelen. 
Proto jsme o reakci požádali právě je. 

Z dopisu občana, který se pode-
psal jako Jaroslav Hrobař, uvádíme: 
„Jihlavské kotelny pro majitele bytů v 
H. Kosově připravily, „dáreček“. Dlou-
hých 34 let měli mnozí občané přebytek. 
Za rok 2023, aniž by rostly ceny energií, 
si kotelny, „přihodily pro sebe“ mnoho 
tisíc Kč. Někteří doplácejí 20–25 tisíc. 
Patrně chtějí tučné milionové odměny, 
jako je to u ČEZu apod.“ 

Jihlavské kotelny ústy svého jednate-
le Jana Diviše reagovaly: „Kategoricky 
odmítáme nařčení pisatele, že si přihazu-
jeme ́ něco pro sebe´,“ napsal úvodem. 

„Cena energií v roce 2023 byla nejen 
v naší republice nejvyšší v historii a byla 
zastropována od státu na úrovni 2500 
Kč/MWh u plynu a 5000 Kč/MWh 
u elektrické energie. To se samozřejmě 
promítlo i do ceny tepla, neboť nákla-
dy na energie tvořily v roce 2023 téměř 
80 % ceny tepla.“

Jak dále Diviš uvádí, cena tepla je v 
naší republice regulována a pravidla 
pro tvorbu ceny tepla i pro tvorbu 
zisku jsou jasně stanovena v Ceno-
vých rozhodnutích ERÚ. 

„Cena tepla v Jihlavě nijak nevyboču-
je z ceny tepla v okolních městech, kde 
je teplo vyráběno převážně z plynu, a 
nachází se spíše pod jejím průměrem,“ 
doplňuje.

Jihlavské kotelny reagují 
na rozhořčeného občana

Reaguje i na tvrzení o doplácení 
20–25 tisíc Kč. „Může to být z něko-
lika důvodů, a to buď abnormálně 
velikou spotřebou tepla pro vytápě-
ní a přípravu teplé vody, nebo mohla 
nastat chyba v rozúčtování na jednot-
livé byty.“ V takovém případě jedna-
tel doporučuje kontaktovat správ-
ce domu, který toto rozúčtování 
zajišťuje.

Další z možných důvodů je, že 
„nebylo akceptováno navýšení záloh 
pro rok 2023, které bylo na SVJ zaslá-
no a mělo být promítnuto na jednotli-
vé uživatele  bytů. Protože však pisatel 
stížnosti neuvedl adresu, nelze s jistotou 
říci, zda se jedná o tento případ,“ uvádí 
závěrem jednatel Jihlavských kotelen 
Jan Diviš.  -pk-

 Foro: archiv JL
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Jsme vám nejblíž

Sousede, 
základem 
pohody je 
stabilita

Internet,
který nepadá
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Datum Den Jméno Místo poskytování, telefon

1. 6. So
MUDr. Makumbirofa 
Edson

Moyo Dental Care, s.r.o. Za Školou 343/1,  
588 12 Dobronín, 602 602 334

2. 6. Ne MUDr. Vašek Zdeněk
Palackého 1334/37, 589 01 Třešť,  
567 234 450

8. 6. So MUDr. Vašková Soňa
Palackého 1334/37, 589 01 Třešť,  
567 210 341

9. 6. Ne MDDr. Ondřej Makal
Stomatologie Hruškové Dvory, a.s.,  
Hruškové Dvory 123, 702 125 651

15. 6. So MUDr. Myslivcová Věra
Březinova 4420/62a, 586 01 Jihlava,  
567 333 460

16. 6. Ne MUDr. Taťána Vrbková
Stomatologické centrum Artdent s.r.o. Jihlava, 
Vrchlického 5282/50, 586 01 Jihlava,  
567 331 666, 603 501 650

22. 6. So
MDDr. Štrejbarová 
Radka

MUDr. Policarová Marie s.r.o., Masarykova 445, 
588 56 Telč, 567 213 173

23. 6. Ne MDDr. Lenka Bencová Varhánkova 227, Polná 588 13

29. 6. So MUDr.. Zuzana Nováková
DentEsthes s.r.o., Stonařov 70,  
588 33, 567319385Add New

30. 6. Ne MUDr. Hlávka Jindřich
nám. 9. května 675, 588 22 Luka nad Jihlavou, 
567 219 588

Pohotovostní služba zubních lékařů – červen 2024

Pohotovostní služba je zajišťována SO, NE a svátky od 8:00–12:00 hod.
Aktuálnost přehledu NUTNO ověřit na recepci Nemocnice Jihlava.

Vrchlického 59, 586 33 Jihlava, tel. 567 157 211

Psychoterapeutické okénko

Foto: Veronika Dawidowicz

Možná se vám už stalo, že jste se 
potřebovali vymanit z kolotoče všed-
ních dnů, a tak jste vyrazili ven, do 
přírody, kde vám učaroval nejen klid, 
ale také všemožné vůně. 

Vaše smysly byly stimulovány no-
vými příjemnými podněty, barva-
mi, šumem stromů a zpěvem ptáků. 
Okamžitě jste přestali myslet na své 
problémy a svět se jako by zastavil. 
Vnímali jste pouze přítomný oka-
mžik, během kterého jste se cítili být 
součástí přírody a možná i celého 
vesmíru. Vždyť jen pohled na vysoké 
stromy ve vás jistě vzbuzoval patřič-
nou úctu k tomu, co Matka příroda 
vytvořila. 

V tento okamžik vás jistě napadlo, že 
všechno kolem vás je propojené a celý 
ekosystém si žije svým vlastním živo-
tem, takže kdyby zde člověk nebyl, 
nic by se vlastně nestalo… Ale člověk 
zde je a s ním i jeho so�stikovaný způ-
sob života, kvůli kterému se zvířatům 
zmenšuje přirozené prostředí, v němž 
mohou pobývat, a naopak se zvětšu-
jí města i naše domy. Abychom tedy 
mohli znovu vnímat přirozené pro-
středí, musíme vyjít z našich domovů 
tam, kam nedosáhne civilizace, a tepr-
ve tehdy se můžeme vnímat celistvě, 
tedy takoví, jací doopravdy jsme.

Z pohledu psychoterapeutického 
je velmi léčivé, když člověk pravidel-
ně odchází do přírody nebo alespoň 
do samoty, kde může být jen sám 
se sebou, jelikož se potřebuje sám 
v sobě ukotvit. Potřebuje se vnímat 
pravdivě bez okolních rušivých zvu-
ků, slov nebo i bez přítomnosti ostat-
ních lidí, kteří nám sice nastavují 
zrcadlo (projekce), ale pohled přímo 
do vlastního srdce je mnohem účin-
nější. Pokud tedy nebudete spokoje-
ni se svým životem, stačí, když vyra-
zíte do přírody nebo alespoň na pár 
hodin do lesa, kde můžete vnímat jen 
svůj vlastní dech a své tělo. 

Náš mozek je totiž neustále zaujat 
mnohými podněty, na které reagu-
je, a má tak málo prostoru vnímat to, 
co se odehrává v našem těle. Ačko-
liv se více procesů odehrává přímo v 
našem mozku nežli ve vztahu k reali-
tě (neustále o něčem přemýšlíme, o 
něčem sníme nebo na něco vzpomí-
náme), je nutné občas všeho nechat 
a jen tak si odpočinout. Nebojte se 
tedy vyrazit občas někam, kde je vám 
dobře a kde můžete jen poslouchat 
zpěv ptáků. Věřte, že je to ta nejlepší 
psychoterapie.

Mgr. Lucie Poláková
Psychoterapeutka a astroložka

Léčivá moc přírody
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KOSMÁKOVA 21, JIHLAVA

SPACÁKY
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